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Mateřská školka Postupice ročník 1947/48  

40. let Mateřské školky
Září 2017, začátek školního roku jako každý rok… Pamět-

níci však možná zbystří.

 Ano, letos je to skutečně již 40 let, kdy byla otevřena 
v Postupicích nová mateřská škola. A byla to velká sláva! 
Radost, nadšení, očekávání, pocit uspokojení z dobře odve-
dené práce. Možná i trochu pýchy – 46 362 brigádnických 
hodin, hodnota díla 4,5 milionu Kč. Všechna snaha obce i 
občanů se v roce 1976 zaměřila na stavbu mateřské ško-
ly. Pracovalo se brigádnicky, v akci „Z“. Pomáhaly podni-
ky jako např. JZD, Míchárna, Kooperativa a Lom. Hektická 
snaha všech vrcholí nákupem vybavení a úklidem budov za 
vydatné pomoci rodičů.

Předškolní výchova v Postupicích ale nezačíná v nové 
budově školy od nuly. Pouze plynule pokračuje v tom, co 
začala v obci již roku 1946. Takže jen krátce zpět do minu-
losti. Citováno z kroniky MŠ: „V roce 1946 si MNV uvědomil 
důležitost předškolní výchovy a uznal, že v sídle měšťanské 
školy nemá chyběti ani škola mateřská.“ Proto byla zřízena 
komise, která za účasti místních činitelů - okresního školní-
ho inspektora, okresního úředního lékaře a řídícího učitele 
posoudila možné navrhované prostory, z nichž nakonec vy-
brala jednu místnost o velikosti 6,9 x 4,5 m se dvěma okny 
v budově lesní správy č. 81 (Důchod). Opatřila je kamny 
a zřídila suché záchody na dvorku. Obecní škola zapůjčila

Pokračování na straně 10.
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V KRÁTKOSTI Z OBCE
Vážení spoluobčané,

v této rubrice vás pravidelně informuji o probíhajících stav-
bách, investicích a opravách. V dnešním vydání mi nezbý-
vá než konstatovat, že veškeré plánované akce na letošní 
rok jsou dokončeny. Snad jen s vyjímkou vyčištění rybníka 
ve Vrbětíně, kde po vzájemné dohodě s dodavatelem byla 
realizace přesunuta do prvního čtvrtletí příštího roku.Tak-
též oprava fasády zadní části staré školy bude provedena v 
roce 2018, zde se nepodařilo zajistit dodavatele.
Poslední letos dokončenou stavbou tak byla celková re-

konstrukce kapličky v Nové Vsi včetně opravy křížku a blíz-
kého prostranství. Zde  bych rád poděkoval za součinnost 
panu Dědičovi a panu Zemanovi.
  Závěrem mi dovolte abych všem popřál krásné prožití 

svátků vánočních a hodně zdraví v novém roce.
  Miloslav Půta, starosta

Pomník na nám. S.Čecha byl doplněn pamětní deskou se 
jmény padlých v 1. světové válce

Foto Jiří MaršíčekFoto Jiří Maršíček

Kaplička během rekonstrukce

Upozornění pro chodce:
Na základě telefonických stížností řidičů upozorňujeme všechny 
chodce na povinnost nosit reflexní prvky! Nejvíce jsou ohroženi ti, 
co chodí na vlak do Lísku.
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U S N E S E N Í č. 5/2017
ze zasedání Zastupitelstva obce Postupice (ZO) konaného dne 20. 9. 2017od 16,00 hod. v zasedací síni OÚ Postupice

1. ZO schvaluje rozpočtová opatření č. 3/2017 vypracovaná účetní obce pí. Matouškovou (jednotlivá rozpočtová opatření 
jsou přílohou zápisu)

2. ZO bere na vědomí Výroční zprávu o činnosti PO ZŠ a MŠ Postupice ve školním roce 2016-17

3. ZO schvaluje výjimku z průměrného počtu dětí ve třídě ZŠ podle § 23 odst. 3 zákona č.561/2004 Sb. od 1. 9. 2017 na 
školní rok 2017/18

4. ZO schvaluje výjimku z průměrného počtu dětí ve třídě v MŠ podle Vyhlášky 14/2005 Sb. §2 odst. 2 od 1. 9. 2017 na 
školní rok 2017/18

5. ZO neschvaluje prodej ani pronájem části pozemku č. 398/17 v k.ú. Milovanice pro M. H. a J. K., Milovanice

6. ZO souhlasí se směnou pozemků parc. č. 1086 a 1095, k.ú. Postupice, ve vlastnictví L. M., Hráského, Benešov, za část 
pozemku parc.č. 1145/1 ve vlastnictví obce, smlouva bude uzavřena až po dokončení zaměřování Katastrálním úřadem 
Benešov

7. ZO schvaluje prodej zaplocené části obecního pozemku parc. č. 1123/9 o výměře cca 100m2 v k.ú. Nová Ves pro P. S., 
Nová Ves, ve výši 50,- Kč/m2, náklady spojené s odprodejem uhradí kupující

8. ZO schvaluje odprodej části pozemku č. 1024 o výměře cca 30 m2 v k.ú. Postupice pro M. Ž., Postupice, ve výši 50 ,-Kč/
m2, veškeré náklady s odprodejem uhradí kupující

9. ZO neschvaluje odprodej části pozemku parc.č.1027/1 v k.ú. Postupice pro L. H., Postupice

10. ZO odkládá záměr odprodat pozemek parc.č. 1123/4 v k.ú. Nová Ves z důvodu nezájmu o koupi

11. ZO schvaluje odprodej části pozemku parc.č. 1281/9 v k. ú. Nová Ves, cca 115 m2, L. H., Bachova , Praha 4 za cenu 
100,-Kč/m2, náklady s odprodejem uhradí kupující

12. ZO neschvaluje odprodej pozemku parc.č. 1528/5 v k.ú. Nová Ves F. Š., Chudláz

13. ZO neschvaluje odprodej části pozemku parc.č. 1235 a 1236 v k.ú. Postupice D. B., Lhota Veselka

14. ZO souhlasí s odprodejem zaplocené části pozemku par. č. 1313 v k.ú. Postupice, cca 35 m2 za 100,- Kč/m2, náklady 
spojené s odprodejem uhradí kupující a pozemku parc. č. 1305/6 v k.ú. Postupice o výměře 567 m2 ve výši 20,- Kč/m2 
,náklady spojené s odprodejem uhradí kupující, oba pozemky pro A. a F. Š., Masarykovo nám., Benešov

15. ZO schvaluje prodej části pozemku parc.č. 1471/1 v k. ú. Postupice o výměře cca 200 m2 M. a A. P., Postupice 39, za 
cenu 180,-Kč/m2, náklady spojené s prodejem uhradí kupující

16. ZO schvaluje pronájem části pozemku parc. č. 27/1 v k.ú. Jemniště o výměře cca 25 m2 za podmínek obvyklých J. P., 
Štětínská 348/24, Praha 8

17. ZO souhlasí s pronájmem nebytových prostor v suterénu budovy obecního úřadu, 1 místnosti o výměře 22,4 m2 K. 
F., Postupice za podmínek obvyklých

18. ZO schvaluje výši úhrady 200,- Kč, + DPH za zřízení věcného břemene (vedení vodovodu a el. přípojky) na pozemku 
p.č. 1528/3 k.ú. Nová Ves pro K. Š., Chudláz

19. ZO projednalo žádost M. J. o posouzení možnosti prodloužení vodovodního a kanalizačního řadu v lokalitě „Pozov-
ská“, zplnomocňuje starostu k jednání s projektantem, výsledky budou sděleny na příštím jednání

20. ZO projednalo možnost zřízení výstupního ostrůvku autobusové zastávky v Nové Vsi a zplnomocňuje starostu ke 
zjištění podmínek
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21. ZO schvaluje předložený Střednědobý výhled rozpočtu Obce Postupice na roky 2018-2021

22. ZO schvaluje odpis majetku z majetku obce dle předloženého návrhu (návrh je přílohou zápisu)

23. ZO bere na vědomí zprávy kontrolního výboru ohledně rekonstrukce střechy sokolovny

24. ZO schvaluje příspěvek na svoz komunálního odpadu a Veřejnoprávní smlouvu pro A. B., Roubíčkova Lhota

25. ZO schvaluje odkup pozemků parc. č. 109/3, 109/4, 1025/1, 958/4 v k.ú. Postupice do vlastnictví obce Postupice od 
Lesů ČR za cenu 219.600,- Kč včetně DPH

26. ZO schvaluje Dodatek č.1 k Veřejnoprávní smlouvě poskytnuté Obcí Postupice SDH Jemniště (rozšíření účelu poskyt-
nuté dotace dle přiložené žádosti, výše příspěvku zůstává beze změny

27. ZO souhlasí s vydáním souhlasného prohlášení o vlastnickém právu na pozemek p.č. 1027/3 díl A, ostatní plocha o 
výměře 158 m2 v k.ú. Postupice pro J. B., Postupice

Vítání občánků v roce 
2017
Obec Postupice v průběhu roku 2017 vítala nové občánky 

na jaře a na podzim. Jarní vítání proběhlo dne 2. 4. 2017 
v zasedací místnosti obecního úřadu, kde byly přivítány 4 
holčičky - Eliška Lauermannová z Dobříčkova, Milada Řez-
níčková a Lenka Tůmová z Postupic, Tereza Řezníčková z 
Pozova a 2 chlapci - Filip Bára z Čeliva a Marek Jobánek z 
Postupic.
Podzimní vítání proběhlo dne 14. 10. 2017. Na něm bylo 

přivítáno 6 holčiček - Lucie Balcarová a Sylva Matloňová 
z Dobříčkova, Natálie Kronusová, Ema Šetková a Karolína 
Smítková z Postupic, Hana Mudrová z Lísku a 4 chlapci - 
Tomáš Kleban a Lukáš Buchal z Milovanic, Tobiáš Vojkůvka 
a David Zoubek z Postupic.
Vítání probíhala za přítomnosti rodičů, přátel, zástupců 

obce a členek sboru pro občanské záležitosti.

Slavnostní projev přednesl pan starosta, který rodičům 
poblahopřál a popřál jim a jejich dětem hodně zdraví, štěstí 
a spokojený život v rodině.
Slavnostní atmosféru obohatilo vystoupení dětí z MŠ a 

ZŠ.
Noví občánci dostali od obce dárek 1000Kč v hotovosti, 

malý dárek od dětí z MŠ a maminky si odnesly kytičku pro 
radost.
Na konec této malé slavnosti proběhlo fotografování na 

památku.
Na závěr bych chtěla poděkovat všem, kdo s přípravou a 

průběhem této akce pomáhali - děkuji.
V nadcházejícím svátečním čase přejeme všem občanům 

krásné Vánoce a pevné zdraví v novém roce.
Za SPOZ Radka Marešová
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Jsme laskavci
Pokud jste to nevěděli, tak 13. listopad je v kalendáři za-

psán jako Světový den laskavosti. Nadace Karla Janečka se 
rozhodla v souvislosti s tímto datem vyhlásit akci pro děti 
s názvem „Jsem laskavec“. Záštitu nad dnem si vzal známý 
youtuber Jirka Král. Dětské skupiny se mohly na stránkách 
akce registrovat a vybrat si oblast, ve které dobrý skutek 
vykonají. Naše devítka si vybrala akci pro seniory. Kontak-
tovali jsme postupický klub prostřednictvím paní Hanky 
Čadkové. Děti vymyslely program, rozdělily se do skupin, 
pečlivě se připravily a pak už jsme jen čekali, kolik lidí se 
do školy dostaví.

Před akcí panovala trochu nervozita, jestli někdo přijde, 
jestli je to, co děti připravily, bude zajímat, jestli si s nimi 
budou mít co povídat atd. V jednu hodinu se do vestibulu 
dostavilo 14 seniorů. Po rozdělení do skupin k dětem se 
akce rozjela a za chvíli bylo za dveřmi slyšet povídání a 
smích. A cože tedy senioři všechno za odpoledne zvládli? 
Seznámili se s interaktivní tabulí, s programy na procvičo-
vání českého jazyka, se sociálními sítěmi, se starými kroni-
kami, knihami, ze kterých si členové mohli vzájemně číst, 
a v kuchyňce si připravili s dětmi závěrečné občerstvení. 
Každá skupina měla jeden tajný recept, podle kterého mu-
sela jídlo připravit. Vše klapalo jako na drátku, a tak jsme 
se sešli v půl třetí okolo prostřeného stolu. Deváťáci všem 
naservírovali kávu nebo čaj a všechno jsme společně snědli. 
Nakonec děti celou kuchyňku uklidily.

Akce se líbila seniorům i dětem, a tak padl návrh si v bu-
doucnu něco podobného zopakovat. Dětem patří velká po-
chvala za přípravu a chování během celé akce.

Miroslava Ottlová

odhlásí, jiní se přidají. Ti stálí parťáci zůstávají a aktivně se 
podílejí na organizaci či plánování akcí a výletů kroužku. 
Výlety vždy vycházejí z přání dětí či doporučení rodičů.

První akcí v tomto školním roce byl výlet do Prahy, kde 
jsme s dětmi navštívili Muzeum Policie ČR. Expozicí malé 
turisty provedl pan Holub, který poutavým vyprávěním se-
známil děti s historií Policie ČR, ale i jejím posláním a na 
příkladech z praxe je poučil o bezpečnosti a chování v sil-
ničním provozu i běžném životě – jak se bezpečně zachovat 
při nálezu výbušnin, při setkání s neznámými lidmi…….. V 
samotném závěru si malí turisté prohlédli venkovní expo-
zici muzea věnovanou dopravním prostředkům a zahráli si 
hru „ stopovanou“. V odpoledních hodinách se děti vracely 
domů. Cestou k MHD se prošly přes Nuselský most. Odmě-
nou jim byl krásný výhled nejen na Vyšehrad, ale i Petřín a 
Hradčany.

Další akcí byl výlet, který se uskutečnil první sobotu v lis-
topadu. Žáci se vydali na výlet do Brna, kde pro ně byla při-
pravena prohlídka TECHNICKÉHO MUZEA. Cesta po dálnici 
utekla rychle. Po krátkém hledání místa k zaparkování moh-
la prohlídka muzea začít. Žáci byli rozděleni na dvě skupiny. 
Pro každou byl připraven program s odborným a poutavým 
výkladem. První skupina se prošla „Uličkou řemesel“. Děti 
tak nahlédly do dílen ševce, holiče či zámečníka. Navštívi-
ly hospodu, koloniál s pražírnou kávy a zubařskou ordina-
ci. Seznámily se s životem na dvoře pavlačového domu….. 
Druhá skupina si vyzkoušela zábavnou formou různé zá-
kony fyziky – optiky, akustiky, elektřiny, magnetizmu……. v 
technické herně. Když se obě skupiny vystřídaly, prošli žáci 
společně s dospěláky jednotlivé expozice muzea zaměřené 
na nožířství, kovolitectví, motory – vodní, parní, letecké, 
„salon mechanické hudby“, expozici věnovanou času či kul-
tuře nevidomých. Po krátké přestávce – občerstvení, se děti 
vrátily do technické herny, kde si vyzkoušely jednotlivé zá-
kony fyziky. V muzeu jsme společně s dětmi strávili příjem-
ný den. Malé objevitele si získala nejen technická herna, ale 
i laskavý přístup lektorů v muzeu, kteří se dětem věnovali 
- zodpovídali jim jejich dotazy a mnoho exponátů (pokud 
to šlo) si mohly děti vyzkoušet nebo je poznat v provozu. Ve 
večerních hodinách jsme se společně vrátili domů a už teď 
se těšíme na akci další – „Vánoční Prahu“!

Petra Jindrová – vedoucí turistického kroužku

Z činnosti turistického 
kroužku
Začátek letošního školního roku byl pro mne jedno velké 

překvapení, tím největším – zájem dětí o činnost turistic-
kého kroužku. Každým rokem je nás čím dál víc – někdo se 
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Postupické děti se učí 
nejen v lavicích
Od letošního září na naší škole realizujeme projekt s krko-

lomným názvem „Pokusné ověřování – Vzdělávací progra-
my paměťových institucí do škol“. Ten má za cíl umožnit 
těsnější spolupráci škol a muzejních institucí. Ve školním 
roce je projekt rozdělen do dvou etap (rok 2017, rok 2018). 
Postupická škola byla vybrána do pilotní první etapy pokus-
ného ověřování jako jedna z osmi škol Středočeského kra-
je. Velkou výhodou je, že na tento projekt byla vyčleněna 
pro každou školu MŠMT (ministerstvem školství, mládeže 
a tělovýchovy) poměrně vysoká finanční částka – 120 tis. 
Kč. Z tohoto dotačního titulu se mohou financovat exkurze 
do vybraných muzeí a památníků, v nich realizované vý-
ukové programy i doprava do míst, kde se dá dějepis učit 

tak nějak jinak, než v lavicích. Můžeme vybírat z nabídky 
40 muzeí, knihoven a památníků po celé České republice. 
Projekt je zaměřen na všechny žáky školy v obou stupních 
včetně pedagogického doprovodu. Přestože bude náročné 
vyčerpat přidělenou částku do konce roku 2017 (přece jen 
by někdy žáci v lavicích sedět měli), pro naši školu je to 
jedinečná příležitost umožnit všem dětem poznání míst, 
která jsou pro ně finančně méně dostupná. Cílem naší 
snahy je probudit v dětech zájem o historii, ukázat jim, že 
není jen nudným předmětem, který mají napsaný někde v 
rozvrhu, prohloubit znalosti v různých společenskovědních 
předmětech a pomocí tzv. zážitkové pedagogiky si k nim 
vytvořit hlubší vztah. Velice cenná je především názornost, 
kterou mohou děti zažít, když se přímo setkávají s předmě-
ty a prakticky si zjišťují informace, o kterých se ve škole jen 
vzdáleně učí.

 Pavel Kaška, školní koordinátor projektu

du nebylo třeba dlouho přemýšlet, k realizaci došlo téměř 
okamžitě. Po oslovení několika žen, nejen místních, ale i z 
okolí, které se zabývají různými druhy ručních prací, jsme 
získali první účastnice výstavy.

S napětím se očekávalo, kolik druhů výrobků se sejde. 
Ukázalo se, že prostor vzhledem k množství donesených 
výrobků je malý, ale nakonec se vše vešlo.

Po dobu výstavy nás překvapil počet návštěvníků - cca 
100 lidí, kterým se nabídlo i malé občerstvení. Po zakon-
čení výstavy se někteří návštěvníci ptali, zda se akce bude 
příští rok opakovat. Kladné odezvy nás potěšily.

Tímto bych chtěla poděkovat všem, kteří zapůjčili svoji 
tvorbu na tento víkend a i pomohli s organizací výstavy.

Všem velké díky Kotová Helena

VÝSTAVA ŠIKOVNÝCH RUČIČEK 
V DOBŘÍČKOVĚ
O víkendu 11. - 12. 11. 2017 se pořádala v Dobříčkově 

v Místní lidové knihovně výstava ručních prací. O nápa-

Tradiční koncert dětí 
„Setkání u adventního věnce“ bude v neděli, 17. 
prosince od 15:00 hodin v kostele Sv. Martina v 

Postupicích.

Dětské Štědrovečerní představení 
se zpěvem koled bude v kostele 24. prosince od 

15 hodin.
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Vánoční jarmark
v Postupicích
V sobotu 25. listopadu se konal již 8. Vánoční jarmark 

v Postupicích. Po loňské pauze se prvně uskutečnil pod 
hlavičkou zapsaného spolku Záškolák, který působí při Zá-
kladní škole v Postupicích. Začínalo se tradičně ve 13 hod. 
na hřišti u Sokolovny. Celkem v patnácti stáncích se daly 
zakoupit adventní věnce, různé vánoční ozdoby, speciality z 
medu i drobné vánoční dárky. Nechybělo občerstvení, teplý 
svařák a medovina. Svůj stánek, u kterého se stále tlačil 
velký počet kupujících, si připravily i děti ze školy. Na výběr 
bylo z množství ručně vyráběných ozdobiček, čertíků, an-
dělíčků, sněhuláků I voňavých perníků. Všem návštěvníkům 
jarmark školáci zpestřili krátkým tanečním vystoupením a 
pásmem vánočních básniček.

Zkrátka, Vánoční jarmark k Postupicím už patří a za orga-
nizátory můžu slíbit, že příští rok se v adventním předvá-
nočním čase zase setkáme.

Klidné adventní dny přeje všem Záškolák

HASIČI JEMNIŠTĚ
Nejdříve začnu s informacemi o činnosti mladých hasičů. 

První akcí po prázdninách byla okresní soutěž v běhu na 
60 m s překážkami, která se konala v sobotu 16.9. v Kon-
draci. Při této soutěži jsme slavili velký úspěch, kdy Hana 
Nožková skončila na moc pěkném druhém místě. Vítězství 
jí uteklo úplně posledním pokusem mladé hasičky z Heř-
maniček. I tak je to moc velký úspěch jemnišťských hasi-
čů, který ještě potvrdila Eliška Benáková osmým místem a 
Míša Fürbacherová sedmým místem.
Během měsíce září a října jsme v Lísku trénovali na pod-

zimní branný závod, který se konal v sobotu sedmého říj-
na v Krhanicích. Na podzimní kolo hry Plamen jsme jeli s 
jedním družstvem starších mladých hasičů. V konkurenci 
dvaceti čtyř družstev jsme skončili na pátém místě. Odpo-
ledne závodily dorostenky a i v této kategorii jsme slavili 
umístění „na bedně“. Druhá skončila Klára Suchá a na tře-
tím místě se umístila Zdenka Suchá.
V sobotu 19.8.2017 se naše mužské družstvo zúčastnilo 

soutěže v Popovicích, kde místní hasiči slavili 130. výročí 
založení sboru. V této soutěži skončili na třetím místě.

Druhou sobotu měsíce září jsme vyrazili s mužským a žen-
ský družstvem do Divišova. Konal se zde XXVI. ročník sou-
těže v požárním útoku na nástřikové terče. Ženy skončily 
v nabité konkurenci páté z devíti družstev a muži skončili 
devátí z deseti.
V sobotu osmadvacátého října na Den vzniku samostat-

ného československého státu jsme uspořádali v Lísku na 
rybníce Nadlísecký III. ročník rybářských závodů SDH Jem-
niště. V letošním roce se závodů zúčastnilo celkem rekord-
ních 38 rybářů a na závod dokonce dorazili i tři rybáři z 
Loun. Soutěž byla v kategorii do 20 let a v kategorii nad 
20 let. O tři týdny později v pátek 17.11. na státní svá-
tek jsme lovili rybník Nadlísecký. Při závodech i při výlovu 
rybníka si celá řada lidí všimla krásného prostředí kolem 
rybníka. Na začátku roku jsme pokáceli stromy a nálety a 
týden před závody jsme vyčistili břehy rybníka a zmulčova-
la se louka vedle rybníka. V letošním roce jsme odpracovali 
v okolí rybníka celkem 318 brigádnických hodin. Dalších 
313 brigádnických hodin jsme odpracovali na rekonstruk-
ci klubovny hasičské zbrojnice v Jemništi. V rekonstrukci 
hasičárny bychom chtěli pokračovat i v příštím roce. Tímto 
děkuji všem, kteří se zúčastnili jakékoliv brigády u rybníka 
nebo v hasičárně.
Tak jako v každém článku, tak i v tomto díle Postupického 

zpravodaje chci poděkovat členům sboru, tak i nečlenům 
našeho sboru, kteří nám, jemnišťským hasičům, pomáhají 
při jakékoliv činnosti, která není vůbec malá. Spíše naopak. 
Naše činnost je velká jak po sportovní stránce, pořádáním 
soutěží (letos jsme v květnu pořádali okrskovou soutěž v 
požárním sportu, v červnu jsme pořádali XI. ročník hasičské 
soutěže SDH Jemniště a v říjnu rybářské závody), pálení 
čarodějnic, péče o rybník v Lísku, brigád (v letošním roce 
jsme odpracovali celkem 631 brigádnických hodin) apod. A 
to bez zájmu a práce lidí není možné. DÍKY.
Závěrem chci všem popřát do Nového roku hodně štěstí a 

zdraví a hasičům z Jemniště vzkázat JEN TAK DÁL  A DÍKY.
Miroslav Fürbacher

velitel a vedoucí kolektivu mladých hasičů SDH Jemniště

 NÁBOR MLADÝCH HASIČŮ A HASIČŮ
 Kdo by se chtěl stát mladým hasičem, dorostencem či 
dorostenkou nebo členem, členkou soutěžního družstva 
mužů a žen SDH Jemniště, ať zavolá na tel č. 736 725 686 
nebo napíše e-mailem m.furbacher@cs.mfcr.cz 

Děláme hasičský sport (požární útok s vodou, čtyři různé 
štafety a závod jednotlivců). Dále při podzimním kole sou-
těže běháme v přírodě (branný závod všestrannosti), stří-
líme ze vzduchovky, učíme se topografii, požární ochranu, 
zdravovědu. 
V zimě jezdíme na hory, jezdíme bruslit, v létě vyrážíme 
na řeku, kterou sjedeme na raftech či kánoích. Na konci 
prázdnin jezdíme na víkendový puťák do přírody. Pálíme 
čarodějnice, pleteme pomlázky. Prostě u nás ve sboru se 
snažíme, aby se nejednalo o jednostranně zaměřenou spor-
tovní aktivitu. Některé akce děláme i s našimi dospělými 
hasiči. 

Miroslav Fürbacher velitel a vedoucí mladých hasičů
SDH Jemniště
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Postupické heligonky
 
     Od roku 1983 se v Postupicích na Benešovsku v re-

stauraci U Sokola koná Setkání heligonkářů, letos to byl 
zároveň patnáctý ročník Memoriálu Václava Šplíchala, 
místního muzikanta a harmonikáře, a čtvrtý ročník vzpo-
mínání na Josefa Němce, skvělého muzikanta, kapelníka a 
organizátora těchto setkání. O první říjnové sobotě se zce-
la zaplněnému sálu představili hudebníci i ze sousedních 
okresů a krajů. Václav Šesták, hlavní organizátor akce  a 
velký příznivec setkání a vůbec lidové muziky, přivítal pří-
tomné a vzpomněl na muzikanty, kteří nás navždy opustili, 
připomněl také zásluhy Jana Javůrka, který už také není 
mezi námi. Organizátoři setkání připravili také pro všechny 
přítomné tradiční občerstvení, včetně štenberských koláč-
ků. Každý z účinkujících obdržel věcnou cenu, nebylo zde 
vítězů ani poražených. Muzikantské odpoledne začalo spo-
lečným nástupem všech harmonikářů na jevišti, kdy za do-
provodu heligonky Bohumila Vlasáka zazpívali valčík Karla 
Valdaufa Kdo má rád tu českou písničku. Pak se ujal slova 
hlavní organizátor celé akce Václav Šesták, který pořadem 
provázel, oceňoval účinkující a připomněl: „Pepovi Němco-
vi jsem slíbil muzikantskou tradici zde zachovat. Vím, že 
harmonika stále nachází přízeň mezi různými generacemi 
a takováto přehlídka sklízí ohlas mezi diváky, kteří nejen 
vzpomínají, ale také porovnávají hráčskou zručnost, úro-
veň generací účinkujících,  představí se publiku, které si 
s nimi zazpívá a může jejich vystoupení potleskem hned 
zhodnotit.“ Postupně vystupovali harmonikáři jednotlivě, 
pak dua, tria a kvarteta.  Prvními účinkujícími byli Pavel 
a Josef Votrubovi ze Psár s písní Postupická chasa mladá, 
poté přidali písně z Moravy. Oba tu vystupovali již po osmé, 
dokonce tu byli zahrát i důchodcům, a to s velkým úspě-
chem.  Dále se představili zkušení muzikanti, pánové Pa-
vel Beneš, bratři Kluchové, Jan Randa a Bohumil Vlasák, 
který zaujal skladbami z pera Vlasty Dvořáka. Harmonikář 
Josef Veselý z Vlašimi také rád zavzpomínal na svého uči-
tele hudby Jana Rývu. Představil se také v duu s mladíkem 
Ladislavem Strnadem z Drahňovic. Směsí známých polek 
rozezpívali celý sál. V dlouhém sólovém vystoupení Ladi-
slav Strnad představil publiku svůj obrovský hudební talent 
směsí polek, čímž rozezpíval a roztleskal celý sál. Po něm 
vystoupil další mladík Pavel Oberleutner z Rataj, který tu 
před patnácti lety s harmonikou začínal. Svěřil se, že od 
osmi let hraje na harmoniku, rád jezdí na takováto setká-
ní, lidovky si rád zahraje a zazpívá. Pozadu nezůstali ani 
další účinkující z Vlašimska a Benešovska, s repertoárem 
písní o lásce se představili pánové Touška a Dlouhý. Vladi-
mír Doležal z Divišova se svými dvěma kolegy přivedl sál 
do varu vesnickými písněmi. Hezkými písněmi si na Josefa 
Klementa zavzpomínal Vladimír Hájek z Čechtic. Nejmladší 
generaci zde představoval Václav Šrain ze Suchodola u Pří-
brami, který hrou na pianovku rozezpíval a roztleskal celý 
sál. Byl to velký triumf mladíka, kterého vytáhl na vystou-
pení právě Václav Šesták a překvapil mile přítomné. „Pět let 
hraju na akordeon převážně lidovky, nejčastěji při různých 
oslavách. K muzice mě přivedl děda, dlouholetý bubeník a 
zpěvák v kapele,“ dodal ke své osobě Václav Šrain. Milým 
překvapením bylo vystoupení třináctileté Aničky Svrčinové 
z Prahy, sice na pianovku, a to za doprovodu dědy Pavla 

Říhy. Hudebníky doprovázel na bicí pan Pavelka.  Rozlouče-
ní se Setkáním muzikantů provedl Václav Šesták, který po-
děkoval účinkujícím, obecenstvu a sponzorům. Na závěr se 
sešli účinkující na jevišti a při harmonice Bohumila Vlasáka 
si zazpívali Ta naše písnička česká od Karla Hašlera. Celý sál 
povstal a vzdal poctu tomuto vynikajícímu skladateli. Mo-
derátor a pořadatel akce Václav Šesták se ještě přidal slovy: 
„Jsem rád, že lidé se mají zájem sejít a pobavit, zazpívat 
si tu naši českou písničku za doprovodu nejen zkušených, 
ale i mladých muzikantů. Přijelo sem hodně lidí z okolí, ale 
těch místních mohlo být více.  Chtěl bych také poděkovat 
všem, kteří tuto dnešní akci podporovali a také obětavému 
zvukaři Jirkovi Černíkovi, jehož zásluhou proběhlo dnešní 
odpoledne ke spokojenosti všech. Na shledanou začátkem 
října opět za rok !“.

Václav Šesták

Senioři ke kafíčku
V tomto roce je to poslední čtení ke kafíčku. Mimořádně 

nemáme moc novinek ani zpráviček. Opékání špekáčků na 
Americe nám nevyšlo. Počasí bylo chladné a nevlídné. Jiné 
to bylo se zájezdem na Zvíkov a Orlík nad Vltavou. Vydařil 
se nám moc. Tento den bylo počasí dobré a krásná plavba 
lodí po Vltavě pod Žďákovským mostem v nás zanechala 
hezký zážitek.
Přednáška o zdravém životním stylu se také nekonala. 

Ohledně zdravé výživy jsme ale neponechali nic náhodě. 
Benešovský pivovar máme za rohem, v něm nám domluvil 
exkurzi pan Kotek. Ochutnávka piva doplnila nezbytné živi-
ny a kalorie tolik potřebné pro naše těla.
Věděli jste, že 13. listopad je světový den laskavosti? Žáci 

deváté třídy se přihlásili do nadace K. Janečka, která tento 
projekt organizuje. Vybrali si nás, seniory, a tento den pro 
nás udělali laskavost. Jedním slovem krásné odpoledne. Po-
zornost a laskavost žáků byla patrná ze všeho, co se toto 
odpoledne ve škole uskutečnilo.
Do konce roku bude ještě odpolední posezení pro seniory 

a posezení pod vánočním stromečkem. O akcích vás bude-
me informovat až v dalším čísle Zpravodaje v novém roce.
Přejeme vám do nového roku to, co člověk nejvíce potře-

buje – zdraví, to, co člověk stále hledá - štěstí, a to, bez 
čeho nelze žít - lásku.

Krásné a štědré Vánoce přeje všem
 Hanka Čadková a Marta Jurníčková.
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Foto Jiří Maršíček

Divadlo Postupice: 
Proč muži neposlouchají a ženy neumí číst v mapách

Desáté představení (devátý rok novodobého postupické-
ho divadla) jsme pojali v soutěživém duchu. Kdo z koho? 
Muži nebo ženy? Ti, kdo představení viděli, už vědí své.. 
Hru jsme si vypůjčili z divadla ABC od autora Miroslava Ha-
nuše, který nám ochotně a zdarma zaslal autorská práva k 
nastudování a popřál nám pěkný zážitek. A to se splnilo. 
Průběh zkoušení byl stejný jako v minulých letech. Nejprve 
se nám zdály pasáže vtipné, potom již méně a těsně před 
představením jsme se strachovali, zda to bude vůbec vese-
lé. Ale je. A moc, jak můžeme soudit z reakcí publika. Přesně 
opačný vývoj měla spolupráce se skupinou Lahvátor, která 
hru doprovází živou hudbou. Po první zkoušce to vypadalo 
na zákopovou válku, ale postupem doby jsme opět jedna 
velká, skvělá parta.

Povědomost o kvalitách našich herců se v posledních le-
tech rozšířila daleko za hranice Postupic. A tak se stalo, že 
letošní tři představení byla vyprodána během několika ho-
din. Přidali jsme další, které však postihlo stejný osud. Stej-

ně tak i vstupenky na únor zmizely nevídaným tempem. Kaž-
dý, kdo divadlo vidí, vysoce cení herecké výkony a hlavně 
emoční nasazení všech zúčastněných. S výběrem her jsme 

také dosud měli štěstí. Takže sokolovna praská ve švech a 
lidé se baví. Přesně, jak jsme chtěli, když jsme s divadlem 
začínali.

Pro velký úspěch přidáváme ještě jedno představení v 
únoru. Tak ti, na které se nedostalo, mají ještě šanci koupit 
vstupenky u paní Šestákové v restauraci U Sokola. Neváhej-
te, neboť i pro toto představení platí: opakovat se již nikdy 
nebude.

Hrají: Jaroslav Andr, Pavel Filandr, Marta Filandrová, Mi-
roslav Fürbacher, Jana Fürbacherová, Zdeněk Janů, Blanka 
Jíšová, Marcela Nová, Petr Suchý, Václav Šesták, Stanislav 
Šetek, Michaela Šetková, Miroslav Vender, Eva Venderová, 
Monika Zachová, skupina LAHVÁTOR.

Za Ochotnický divadelní spolek Blanka Jíšová

Textilní průmysl 
v Postupicích
Okolo roku 1755 vláda začala podporovat v Čechách roz-

voj textilního průmyslu zpracováním bavlny na úkor pláte-
nictví při zpracování lnu. Bavlněné výrobky byly mnohem 
levnější, čímž se staly více oblíbené.

Toto období rozvoje zasáhlo i Postupice, které zažily nej-
větší rozmach v letech 1792-1856 zejména díky podnika-
vému majiteli jemnišťského panství hraběti Jindřichu z 
Rotterhanu. Ten vlastnil manufakturu v Červeném Hrádku 
u saských hranic a s touto výrobou měl dobré zkušenosti.

Z dochovaných dokumentů jsem vybral, jak probíhala 
úprava vodního zdroje na Podlesí a stavby továrních budov. 
Před zahájením prací bylo podle vrchnostenského nařízení 
provedeno ohledání vodní síly popovického potoka Ondře-
jem Nilderhofem. Ten uznal vodní sílu za dostatečnou ke 
hnací síle čtyř vodních kol k pohánění strojů. Hrabě Jin-
dřich z Rotterhanu koupil od Františka Geiszlera budovu 
papírny, která zde stála od roku 1717 za 5000 zlatých. Toto 
umístění stavby bylo výhodné. Do papírny byl již přívod 
vody zaveden a voda byla odváděna korytem podél cesty k 
papírně, pak pod silnicí na Milovanice, dále podél budovy 
Důchodu a za dnešním hřištěm se vlévala do stávajícího 
potoka a do dolejšího rybníka. Určitě si ještě někteří pama-
tujeme strouhu, která vedla pod poštou kolem Důchodu a 
za hřištěm se vlévala do potoka. Sem byla svedena dešťová 
voda a voda z rybníčka na návsi, která byla vedena pod 
chodníkem. Tím začaly velké stavební práce hlavně pod 
hrází rybníka. Budova papírny byla přestavěna na velkou 
dvoupatrovou budovu, která stojí dodnes. Byly přestavěny 
budovy čp. 13 později hostinec, čp. 81, kde byly v příze-
mí dílny a v prvním patře ředitelství. Nově byla pod strání 
za hřištěm postavena Pejchovna na cupování, která byla v 
roce 1906 stržena při povodni.

Po těchto stavbách a úpravách pod hrází začala stavba 
největšího provozu Na Podlesí. 

Pokračování na straně 12
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 Pokračování ze strany 1.

1 tabuli a skříň a měšťanská škola také 1 skříň. Ze sub-
vence ministerstva zemědělství pro žňové útulky pak bylo 
ještě pořízeno další vybavení, ale pouze k zapůjčení, a to 
1 učitelský stůl, 2 židle, 5 dětských stolků pro 6 dětí a 30 
židliček. Tak začala v naší obci s platností od 1. září 1946 
předškolní docházka pro 23 dětí ve věku od 3 do 5 let s 
jednou pomocnou učitelkou. Toto „průkopnické“ období 
nebylo podle kroniky vůbec lehké, nepochopené veřejností, 
i rodičovskou, s nedostatkem dobré vůle, neznalostí, nedů-
věrou v tento způsob výchovy. To se však brzy mělo změnit.

Citováno z kroniky MŠ: „Již jednoročním působením ma-
teřské školy se projevil značnou měrou její příznivý vliv na 
výchovu a vyučování v 1. třídě obecné školy. Vnímavost dětí 
z MŠ a jejich výtvarné schopnosti jsou proti jiným dětem 
mnohem dokonalejší. Také jsou ukázněnější a samostatněj-
ší, schopnost k dobrému dětskému soužití jest dokonalej-
ší“. MŠ koná dobrou práci v těžkých podmínkách.

Již v roce 1951 dochází ke změně. Otevírá se budova nové 
školy. Ve třech uvolněných místnostech staré budovy dojde 
k opravám. Vymění se podlaha a elektrické vedení v jedné 
z nich, natřou se dveře, vymaluje se a v dubnu 1951 se MŠ 
stěhuje do lepšího. Přibyly venkovní prostory - zahrada a 
hřiště. Vše bylo větší a světlejší. Zůstala kamna na pevná 
paliva, šatna s umývárnou bez tekoucí vody. Hygiena se ře-
šila malými plechovými umyvadly. Záchody suché, sice v 
budově, ale na konci studené chodby mimo prostory MŠ. 
Zapsané děti třídu bohatě naplnily. Počet se pohyboval ko-
lem 30 dětí ve věku 3 – 6 let. Podle možností se od roku 
1969 přijímaly i děti 2leté. Pracovní doba byla od 6:30 do 
17:00 hodin. Dvě pedagogické a dvě provozní síly. Mění se 
výrazně i spolupráce s rodiči, je velmi dobrá a pro chod 
školy i nepostradatelná. Rodiče si zpočátku prali ručníky 
a ložní povlečení. Mimoto opravovali, natírali a šili. Také 
spolupráce se ZDŠ i školní družinou byla samozřejmostí.
Ke změně, která stojí za připomenutí, došlo v roce 1959. 

Tehdy se opravila další místnost sousedící s MŠ a zařídila se 
v ní kuchyň. Vlastní kuchyň měla MŠ až do roku 1965, kdy 
došlo ke snížení stavu dětí, a kuchyň se uzavřela. Obědy se 
dovážely ze ZDŠ. Rodiče však protestují a dosahují toho, že 
od roku 1967 se začíná znovu vařit v MŠ.

Po roce 1970, i přes veškerou snahu všech, se začal tech-
nický stav staré budovy rychle a trvale horšit. Vlhkost, růst 
plísní a hub nezastavilo žádné otloukání zdí, nátěry ani 
obložení. Tou dobou se výrazně začal zvyšovat také počet 
obyvatel v obci. Přibývalo mladých rodin s dětmi. Prostory 
MŠ začaly být těsné, hygienické vybavení pak bylo již zcela 
nevyhovující.

A tak to vlastně začalo. V roce 1974 padá na MNV roz-
hodnutí postavit novou mateřskou školu. V roce 1975 se 
prvně koplo, v roce 1976 se velmi pilně pracovalo a v roce 
1977 se slavnostně otevíralo. Děkovalo se v Sokolovně, a to 
právem. Velký dík patřil všem, kteří přispěli brigádnickou 
pomocí při stavbě, dostavbě a úklidu. Dne 3. 9. 1977, v 

den oficiálních narozenin 
naší dnešní „čtyřicátni-
ce“, si mnoho občanů, 
včetně pozvaných hostů, 
prohlíželo velké, světlé a 
teplé místnosti dvou tříd 
s kapacitou 70 dětí, šatny, 
umývárny a dětské WC. V 
hospodářské budově pak 
kuchyň, prádelnu s auto-
matickými pračkami, su-
šičkou prádla a mandlem, 
kotelnu a byt školníka. V 
dalším roce 1978 se do-
končila i úprava zahrady 
a hřiště s vybavením. Dne 
5. 9. 1977 prvně naplni-
lo budovu nové mateřské 
školy 57 dětí, 4 učitelky 
a 5 provozních zaměst-
nanců. Začíná další etapa 
předškolní výchovy v obci. 

V novém, ale s návazností na minulost. A bylo to pestré. Již 
v roce 1978 poskytuje škola přechodný azyl pro 21 dětí a 
2 učitelky z Benešova. V dalším roce 1979 se stav opět zvy-
šuje o dojíždějící děti z patronátního JZD Struhařov. Provoz 
byl až do roku 1985 dvoutřídní s počtem dětí 30 – 35 na 
třídu. Na jaře roku 1985 se z hygienických důvodů uzavírá 
jednotřídní MŠ v Popovicích. Dochází k rozhodnutí rozšířit 
postupickou MŠ o další třídu. Jednoduché rozhodnutí s ná-
ročnou realizací. Ale již 18. 9. 1985 se mění provoz školy 
na tři třídy s počtem dětí 81 ve věku od 2 do 6 let. Provoz 
zajišťovalo 6 učitelek a 4 provozní pracovníci. Prostory jako 
prádelna, sušárna a šatna v hospodářské budově se uvolni-
ly pro novou třídu. Tento stav trval do roku 1993/1994. Pak 
začal počet dětí mírně klesat. Došlo k redukci tříd. Škola je 
znovu dvoutřídní. A v rámci úsporných opatření školského 
úřadu v Benešově došlo i k redukci pedagogů a provozních 
pracovníků. Stav se snížil na 3 učitelky a 2 provozní pra-
covnice, které zajišťovaly chod školy pro 40 dětí. Pracovní 
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doba se mění od 6:30 do 16:30 hodin, v roce 2001/2002 
pak od 6:30 do 16:00 hodin. Nebylo to jednoduché, kaž-
dý výpadek jako například pracovní neschopnost, byl or-
ganizačně náročný a problémy se nesměly dotknout práce 
s dětmi. Uvolněné prostory nabídnou lepší podmínky pro 
místní knihovnu a nově vzniklé RC Kostičky. Pokles počtu 
dětí trval i v dalších letech až do roku 2006/2007. To mělo 
logický následek, již v roce 2002/2003 se škola stala jed-
notřídní s 28 zapsanými dětmi, 2 učitelkami a 1 provozní 
pracovnicí. Počet se pak změnil průběžně na 27 – 34 dětí. 
V tomto roce došlo k výrazné změně. Od 1. 10. 2002 MŠ 
přešla do právního subjektu základní školy. Pro děti a rodi-
če změna žádná, pro MŠ v podstatě drobná, nejnáročnější 
však pro vedení ZŠ. V MŠ mizí funkce ředitelky, která se 
mění na zastupující učitelku a řízení školy přechází na ře-
ditele ZŠ. Oficiální název byl Základní škola Postupice, od-
loučené pracoviště Mateřská škola. Přichází ale to, co přijít 
muselo. Dětí začíná přibývat. 

V roce 2006/2007 rozhoduje Obecní úřad a ředitelství 
školy o znovuotevření druhé třídy MŠ. Počet dětí vzrostl, 
počet pedagogických pracovníků se navyšuje pouze na 3 
učitelky. Zůstává 1 provozní pracovnice. Průměrný počet 
dětí je kolem 40.

K poslední změně dochází v roce 2014/2015. Obecní úřad 
a ředitelství školy reaguje na zvýšení zájmu rodičů o zápis 
do MŠ pro školní rok 2015/2016 a znovu otevírá „malou 
třídu“. Organizačně i časově je to opět náročné. Potřebám 
školy uvolňuje zpět prostory RC Kostičky. Probíhá také vý-
běrové řízení na dvě nově vzniklá místa učitelek. Vše se na-
konec úspěšně daří. Tři učitelky na ranní, 2 učitelky na od-
polední směnu spolu s jednou provozní pracovnicí a nově 

vzniklým místem asistentky. V současné době, kdy je do MŠ 
zapsáno celkem 58 dětí, je provozní doba od 6:30 do 16:45 
hodin. K blížícím se 40. narozeninám dostala MŠ pěkný dá-
rek v roce 2012 v podobě zateplení pláště, výměny oken, 
dveří, rozvodů topení, radiátorů a kotle na plynové topení v 
částce 6,500.000,- Kč, z toho 4,500.000,- Kč tvořily dotace.

To vše jsou fakta v datech. Ale nebylo by správné, aby v 
jejich stínu zůstalo to hlavní. Práce s dětmi a pro děti. Kaž- 
dodenní drobná a trpělivá zaměřenost na získávání vědo-
mostí, pracovních dovedností, samostatnosti, soustředění, 
pozornosti, fyzické zdatnosti, rozvoje estetického cítění a 
v neposlední řadě i k té „schopnosti k dobrému dětskému 
soužití“. S rozvojem společnosti se nároky na předškolní 
výchovu dětí neustále zvyšují. Zejména v oblasti přípravy 
na školu. Také díky dobré a trvalé spolupráci se ZŠ bude 
mít MŠ své nezastupitelné místo ve vzdělávacím systému. 
Tak jako ZŠ, byla i MŠ s velkým počtem besídek, divadel, 
výletů, sportovních akcí nebo vítání občánků vždy i nedíl-
nou součástí kulturního života v obci. A za tím vším stojí 
spousta práce mnoha lidí. Celá dlouhá řada jmen těch, kteří 
se nějakým způsobem zasloužili o to, že je o čem psát. Řada 
jmen tak dlouhá, že vyjmenovat všechna, by bylo velice ná-
ročné. A opomenout, byť jen jedno, by nebylo fér. A navíc, 
jména se zapomínají. To, co zůstalo, se však nepřehlédne. 
Všem patří velký dík za to, co udělali, za to, co dělají a bu-
dou dělat.

Při narozeninách se přeje. Lidem hodně zdraví, pevné ner-
vy, hodně lásky k jejich profesi a dobré podmínky pro práci. 
A budově? V novém kabátku jí to sluší. Tak ať vydrží!

Bývalé učitelky MŠ  J. Francová, M. Nová

Foto Jiří Maršíček
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HISTORICKÉ SNÍMKY A SOUČASNOST

Pokračování ze strany 9

Nejdříve bylo nutné přivést vodu na pohon vodního kola. 
Na soutoku popovického a líseneckého potoka byla udělá-
na velká nádrž jako zásoba vody v době sucha a pro odboč-
ku druhého koryta do přádelny, to vedlo těsně pod krajem 
lesa. (Když jdeme na houby, tak za mostem na kraji lesa jsou 
ještě patrny zbytky původního koryta). Tok vody pokračoval 
přímo pod obě křídla budovy, kde bylo umístěno vodní kolo 
a pokračoval dál a pod skálou se vléval do původního ko-
ryta. Začala stavba největšího provozu strojní přádelny Na 
Podlesí. Velká dvoupatrová budova se dvěma křídly směrem 
k lesu byla dokončena v roce 1802. Byly zde namontovány 
nejmodernější anglické stroje, pravděpodobně tkalcovské 
stavy s létajícími člunky a stala se nejmodernější továrnou 
v zemi, o čemž svědčí i to, že v roce 1803 dostal hrabě Jin-
dřich pochvalu přímo od císaře. V roce 1794 v Postupicích 
nastoupil vrchnostenský stavitel Ignác Riederer, rodem Ba-
vorák, který měl na starosti stavby. První co udělal, zřídil na 
návsi cihelnu v místech dnešních domů čp. 84,85, 86, 87, 
88, 89. Byl zde kvalitní jíl. Náměstí a tržiště se rozkládalo 

od kostela až za rybníček Kalužinku. Tyto domy zde byly 
postaveny až po roce 1848. Díky novému přílivu dělníků 
a dětí byla postavena jednopatrová budova školy, kde také 
byly třídy, kde se děti učily pro práci v továrnách. Na místě 
pokáceného lesa nad Papírníkem vyrostla nová část měs-
tečka, kolonie dělnických domků, jíž po pokáceném lese 
zůstal název Hůra.

Připravil Jiří Šesták

Pohled z hráze rybníka v roce 1934.          Fofo Jiří Šesták Pohled ze stejného místa v roce 2017, z přerostlé zeleně 
mají radost jen ochránci přírody.        Foto Jiří Maršíček


